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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 2/2013 - 21 pàgines 

Sessió ordinària del dia 11 d’abril del 2013 

 

El dia 11 d’abril del 2013, dijous, es reuneix a la Casa 

de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell General, 

en sessió ordinària convocada d'acord amb allò que 

estableix el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre 

del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 11/2013, que és el següent: 

1. Informe de la Comissió Permanent sobre els 

afers tractats fora període de sessions. 

2.  Preguntes al Govern amb resposta oral, 

(segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Vicenç Mateu Zamora i Mònica Bonell 

Tuset, Síndic General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 

M. I. Sr. Miquel Aleix Areny 

M. I. Sr. Pere Altimir Pintat 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sr. Gerard Barcia Duedra 

M. I. Sr. Josep Anton Bardina Pau 

M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 

M. I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot 

M. I. Sra. Sílvia Calvó Armengol 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sra. Sofia Garrallà Tomàs 

M. I. Sra. Olga Gelabert Fàbrega 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sra. Mariona González Reolit 

M. I. Sra. Celine Mandicó Garcia 

M. I. Sra. Meritxell Mateu Pi 

M. I. Sr. Vicenç Mateu Zamora 

M. I. Sr. Xavier Montané Atero 

M. I. Sr. Pere Obiols Mogio 

M. I. Sra. Patrícia Riberaygua Marme 

M. I. Sra. Sílvia Riva González 

M. I. Sr. Martí Salvans Abetlla 

M. I. Sr. Aleix Varela González 

M. I. Sra. Meritxell Verdú Marquilló 

El M.I. Sr. Síndic General ha excusat l’absència del 

M.I. Sr. David Rios Rius. 

També hi és present el M. I. Sr. Antoni Martí Petit, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Cinca Mateos, Ministre de Finances i Funció 

Pública; Jordi Alcobé Font, Ministre d’Economia i 

Territori; Xavier Espot Zamora, Ministre de Justícia i 

Interior; Cristina Rodríguez Galan, Ministra de Salut 

i Benestar; Roser Suñé Pascuet, Ministra d’Educació 

i Joventut; Albert Esteve García, Ministre de 

Cultura, i Antoni Riberaygua Sasplugas, Ministre de 

Presidència. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa 

Besolí, secretari general del Consell General. 

(El M. I. Sr. Carles Enseñat Reig, secretari de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00h) 
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El Sr. síndic general: 

Doncs, passem al primer punt de l’ordre del dia. 

1. Informe de la Comissió Permanent 

sobre els afers tractats fora període de 

sessions. 

Llegeix l’informe de la Comissió Permanent el Sr. 

Carles Enseñat Reig, secretari de torn de la 

Sindicatura. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Carles Enseñat:   

Gràcies Sr. síndic. 

La Comissió Permanent, d’acord amb el que disposa 

l’article 37.6 del Reglament del Consell General, té 

l’honor de donar compte al Ple del Consell General 

dels afers tractats i de les decisions adoptades en el 

període comprés entre els mesos de gener i febrer del 

2013. 

Durant aquest període, la Comissió Permanent s’ha 

reunit els dies 7 de gener i 28 de febrer. 

En el decurs de la primera reunió, la Comissió 

Permanent va examinar i acordar la celebració de 

quatre sessions extraordinàries, a saber: una primera 

sessió de la Comissió Legislativa de Finances i 

Pressupost per examinar el Projecte de llei de la 

funció de l’estadística pública; reunió que es va 

celebrar els dies 5 i 19 de febrer; una segona sessió, 

en aquest cas de les Comissions Legislatives d’Afers 

Socials i de Sanitat i Medi Ambient, per a la 

compareixença, a iniciativa conjunta del M.I. Sr. 

Jordi Cinca Mateos, Ministre de Finances i Funció 

Pública, i de la M.I. Sra. Cristina Rodríguez Galan, 

Ministra de Salut i Benestar, per presentar l’estudi 

actuarial de la branca jubilació de la CASS. Dita 

reunió es va celebrar el dia 18 de gener; una tercera 

sessió, de la Comissió Legislativa d’Educació, 

Recerca, Cultura i Esports, per a poder seleccionar el 

cartell guanyador del IV concurs de cartells del 

Consell General dels Joves 2013, que tingué lloc el 

dia 16 de gener, i una quarta sessió, de la Comissió 

Legislativa d’Educació, Recerca, Cultura i Esports, 

en aquest cas, per a poder seleccionar els treballs de 

l’onzena edició del Consell General dels Joves, 

mantinguda el dia 31 de gener. 

En darrer lloc, la Comissió Permanent es va reunir, 

novament, el dia 28 de febrer, per donar per 

finalitzats els treballs de la Comissió Permanent i 

aprovar l’acta anterior i el present informe. 

En aquests termes queda redactat l'informe que la 

Comissió Permanent eleva al Ple del Consell 

General. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Passem, doncs, al segon punt de l’ordre del dia. 

2. Preguntes al Govern amb resposta 

oral. 

Procedim amb la primera de les preguntes. 

1. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Sílvia Eloïsa 

Bonet Perot, Consellera General del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 3 d’abril del 2013, relativa a la creació de 

la Comissió de la Cartera de Serveis i 

Productes de Salut, (Reg. Núm. 204). 

Fou registrada amb el número 204 i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 11/2013, del 3 d’abril. 

Exposa la pregunta la Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Vist la publicació en el BOPA núm. 9 del Reglament 

de creació de la Comissió de la Cartera de Serveis i 

Productes de Salut, recordant que la Cartera de 

Serveis i Productes de la Salut ha de contenir el 

conjunt d’actes, dels productes i de les prestacions 

que s’ofereixen a la població en matèria de salut i 

produïts per mitjà de tècniques, tecnologies i 

processos basats en l’experimentació, els estudis i els 

coneixements, es crea incertesa un cop es visualitza 

en la seva composició, que no hi ha cap prestador de 

serveis ni públic ni privat. 

Es pregunta: 

Pot explicar Govern, els motius que l’han portat a no 

incloure en aquesta Comissió als prestadors de 

serveis sanitaris? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon pel Govern la Sra. Cristina Rodríguez.  

Teniu la paraula. 
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La Sra. Cristina Rodríguez:  

Gràcies Sr. síndic i gràcies Sra. consellera per 

plantejar aquesta pregunta sobre la Cartera de 

Serveis, que és un dels elements bàsics de la 

responsabilitat del Ministeri, doncs de Salut i 

Benestar en l’àmbit de la planificació sanitària. 

Una de les recomanacions principals sorgides del Pla 

estratègic de salut i eix fonamental de la reforma del 

sistema de salut és justament que el Ministeri de 

Salut i Benestar assumeixi de manera definitiva i 

determinant tres missions bàsiques que són: 

planificar, inspeccionar el sistema sanitari i social i 

reformar el sistema de finançament per garantir 

l’equitat del sistema. 

Establir la Cartera de Serveis i Productes de Salut, 

amb finalitat, doncs, de garantir efectivament l’accés 

a les prestacions sanitàries que necessita la nostra 

població, doncs, en base a necessitats, és una part 

molt important i rellevant de la responsabilitat de 

planificació i, doncs, de la política sanitària. I és una 

responsabilitat que han assumit, doncs, els diferents 

governs respectant diferents etapes d’informació i 

implicació dels diferents actors, en particular des que 

es va començar a desplegar el Pla estratègic salut, 

doncs, l’any 2008. 

Fruit d’aquesta recomanació, la modificació de la 

Llei general de sanitat del 89 efectuada l’any 2009 va 

incloure, justament aquesta especificitat sobre la 

Cartera de Serveis, i un nou article que reguli la 

Cartera de Serveis i Productes de Salut. És l’article 

15 bis que en el seu apartat 2 precisa: “El Govern ha 

d’establir per via reglamentària el contingut de la 

Cartera de Serveis i de Productes de Salut així com 

els instruments i mecanismes necessaris per fer 

efectiva la col·laboració dels prestadors de salut, dels 

col·legis professionals implicats i de la Caixa 

Andorrana de Seguretat Social.”. 

La creació, doncs, i activació de la Comissió de la 

Cartera de Serveis, mitjançant el reglament que es 

va aprovar el 6 de febrer del 2013, n’és, doncs, un 

instrument important que ha d’ajudar i facilitar al 

Govern la presa de decisions en matèria de provisió i 

finançament de serveis i prestacions de salut. 

Si bé els prestadors, que són moltíssims no formen 

part íntegra de la comissió, l’article 6.5 del reglament 

estableix que “Per dur a terme les seves funcions, la 

comissió ha de sol·licitar l’opinió dels prestadors i 

addicionalment pot requerir com l’assessorament -

com molt sovint passa, segons que parlem de serveis 

o parlem de serveis o de productes- d’experts en 

avaluació de serveis sanitaris.”. 

Per tant, és implícit la col·laboració dels prestadors 

de serveis sanitaris i de productes, en les funcions 

que té la Comissió de la Cartera de Serveis que 

queda perfectament garantida atès, a més a més, que 

en els informes de la comissió s’ha de fer constar 

l’opinió dels prestadors tant públics com privats. 

Sóc plenament conscient, som plenament conscients 

a nivell del Govern, del Ministeri, de tot l’equip, que 

les reformes de calat que estem assumint han de 

comptar, evidentment, amb la implicació de tots els 

agents del sistema, com són, evidentment, els 

prestadors, i també podríem parlar -perquè això és 

cada vegada més evident, la implicació dels usuaris i 

de les associacions d’usuaris o pacients, i per això no 

deixarem mai de tenir-los en compte i d’implicar-los 

en tot moment. Doncs, queden implicats quan cal i 

en base a un funcionament que de totes maneres 

avaluarem si escau i ajustarem el que cal. Perquè el 

que és important, és que per primera vegada un 

Ministeri que assumeix totes les seves 

responsabilitats en aquests àmbits tan normals, però 

difícils, com són planificació, inspecció i 

finançament, comencem a activar instruments i 

mecanismes que funcionen el dia al dia, i ja -

evidentment- millorarem. Els prestadors estan 

implicats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el torn de rèplica... 

Sra. Sílvia Eloïsa... 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

La Cartera de Serveis i Productes Sanitaris és el 

conjunt d’actes i prestacions sanitàries (tècniques, 

tecnologies o procediments) que conformen l’atenció 

sanitària pública, per entendre’ns, els finançats per la 

seguretat social. 

Té per objecte garantir les condicions bàsiques i 

comuns per una atenció integral i continuada, dels 

serveis, o conjunts de serveis preventius, diagnòstics, 

terapèutics, de rehabilitació, de promoció i 

manteniment de la salut, dirigit als ciutadans. En la 

seva elaboració, tant inicial com en les seves 

actualitzacions, s’han de tenir en compte aspectes 

relacionats amb l’eficàcia, l’eficiència, l’efectivitat, la 

seguretat i utilitat terapèutica, així com les 

avantatges i alternatives assistencials, igualment  

com la cura dels grups de població vulnerables o de 

risc, les necessitats socials, i l’impacte econòmic i 

organitzatiu. 

La seva importància és fonamental perquè hi hagi 

justícia, equitat i accessibilitat a les diferents 

prestacions en el nostre sistema de salut. 
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La Comissió de la Cartera de Serveis i Productes de 

Salut ha d’estar formada per persones que 

provinguin de les tres esferes sanitàries: la 

planificadora, la prestadora i la finançadora. 

Segons el Reglament de creació de la Comissió de la 

Cartera de Serveis i Productes de Salut, publicat al 

BOPA núm. 9, la seva composició estarà formada 

per tres representants del ministeri encarregat de la 

salut -part planificadora- i dos representants de la 

CASS -part finançadora. No trobem cap membre de 

l’esfera prestadora, vol dir que no hi ha cap 

professional sanitari que actuï per garantir la 

protecció de la salut, l’equitat i l’accessibilitat en 

favor dels usuaris dels serveis sanitaris públics. 

En definitiva, quan es planteja així una prova 

prestació sanitària ha d’estar integrada dintre de la 

cartera de serveis i productes de salut, la única 

valoració que es farà inicialment serà l’economicista. 

I quan la sanitat es valora únicament des de l’esfera 

finançadora ens trobem davant les retallades, 

retallades que s’han demostrat a tots els països que 

posen en perill la qualitat assistencial. 

Quan la valoració es fa tenint en compte a totes les 

esferes que interactuen en la sanitat es pot arribar a 

plantejar la sostenibilitat del sistema. Però, si amb 

aquestes explicacions potser més teòriques no en té 

prou, el Col·legi de metges ha presentat un recurs 

administratiu sobre el mateix tema. La Llei general 

de sanitat, en el seu article 15 bis.2 especifica que cal 

establir els mecanismes per fer efectiva la 

col·laboració entre els prestadors de serveis i col·legis 

professionals, i la CASS. Alhora, el Pla estratègic de 

salut que vostè va treballar en primera persona 

estableix els requisits per la creació de la Cartera de 

serveis i les persones que en formaran part; 

determina de forma clara que ha d’estar formada per 

representants del Ministeri de Salut, prestadors de 

serveis, col·legis professionals, el SAAS i la CASS. 

Realment estic molt sorpresa. Vostè ha estat 

defensant durant molts anys la participació dels 

col·lectius sanitaris, i ara que ho pot fer, no ho fa. Li 

demano que reflexioni, que recapaciti i que el debat 

que avui tenim serveixi perquè reconsideri la 

composició de la comissió de la carta de serveis i 

productes de la salut inclogui els prestadors sanitaris. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra, pel torn de dúplica... 

Hauria de ser una mica breu perquè ha gastat molt 

del seu temps... 

Gràcies. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí, sí, seré molt breu. 

Sobretot per rebutjar clarament totes les 

connotacions o retòriques economicistes. 

Quan es treballa en un pla estratègic de salut i en un 

pla de Govern en l’àmbit salut, es preocupa per 

l’economia de la salut i no hi ha economicismes. No 

és perquè s’implica justament en un treball sobre la 

cartera de serveis els mecanismes com és la comissió 

de la cartera de serveis el principal finançador de 

salut pública que, a més a més, té que passar de ser 

una assegurança de malaltia a una assegurança de 

salut, i passar de ser d’un pagador cec, eh? cec, a un 

comprador de serveis, respectem absolutament tots 

els procediments de la cartera de serveis, li agraeixo 

la seva definició llarga i recordo que justament 

aquest concepte es va introduir quan vam preparar 

el Pla estratègic de salut; i el millor, ara, és que fem 

confiança a tots els professionals perquè ja, a més a 

més, tenim exemples ben clars on els mecanismes 

que utilitzem impliquen en primera instància no 

únicament els prestadors sinó les associacions 

d’usuaris. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Alguna repregunta...  

Sra. Sílvia Eloïsa Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, i quin serà el circuit de funcionament de les 

prestacions sanitàries? 

És a dir, quan es decideixi que hi ha una prestació, 

què s’ha d’incloure a dintre de la cartera de serveis? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra… 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Justament si és necessari precisar, fa temps que 

treballem efectivament la cartera de serveis. La 

cartera de serveis no únicament inclou el crear 

aquesta dimissió comissió i precisar doncs tots els 

seus procediments però, estem entre altres i en 
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primera línia són els prestadors que ho estan 

treballant, estem també elaborant els catàlegs dels 

diferents serveis, i de les diferents prestacions, i dels 

diferents productes. Doncs, des de fa més de dos 

anys que s’estan treballant diferents aspectes del que 

és elaborar una cartera de serveis, assumir la 

responsabilitat de la cartera, doncs, de serveis. I hem, 

darrerament, pràcticament el mateix mes que es va 

aprovar la comissió de la cartera de serveis, vam 

agafar l’exemple en front a necessitats de 

l’Associació de diabètics, que precisaven poder 

utilitzar una nova tecnologia o equips d’infusió 

subcutània d’insulina i la monitorització continua de 

la glucèmia per, justament, millorar el control de la 

seva malaltia però, justament vam implicar 

prestadors, consumidors o associació d’usuaris i es va 

decidir al mateix temps que s’introduïa aquest nou 

producte de salut adequant el funcionament del 

prestador de serveis, en aquest cas la Unitat de 

Diabètics de l’Hospital i, a més a més, vam introduir 

la part de finançament i vam modificar la 

nomenclatura creant una clau específica per aquesta 

presa en càrrec. 

Doncs, espero que continuarem d’aquesta manera 

perquè abordant els temes amb qui els tenim que 

abordar, amb tots els actors, arribem a millorar 

l’atenció a l’usuari. Això sí, qui assumeix en primera 

línia la responsabilitat és... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

... el Ministeri de Salut. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, jo ho entenc perfectament, el que passa és 

que crec que si permanentment no haguéssim tingut 

un professionals sigui dels col·lectius dels col·legis 

professionals com a representant de tots els 

prestadors sanitaris tot això s’hagués agilitzat perquè 

hi hauria hagut un membre de les diferents esferes 

del model sanitari. 

La meva pregunta seria: en definitiva hi ha hagut 

algun problema amb algun col·lectiu sanitari, que és 

el que ha desencadenat aquest tipus de decisió? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Jo no considero que un col·legi, ja li he dit, hi ha 

molts prestadors de serveis i si vostè ho demana a la 

Caixa Andorrana de Seguretat Social li diran que 

tenim més de mil prestadors: al país, fora del país, 

com a centre de referència, i després, hi ha els 

col·legis. I que jo sàpiga, al dia d’avui un col·legi 

professional, el Col·legi de Metges ha presentat un 

recurs, i al recurs li hem donat la resposta; un recurs 

es respecta, segueix el seu curs, i si tenim que 

millorar la informació, la millorarem però, el Col·legi 

de Metges ha estat implicat com els diferents 

col·legis, i una cosa són els col·legis professionals i 

una altra cosa són els prestadors, que són públics, 

que són privats, que és la cartera de serveis al país i 

fora del país.  

I a més a més, mai em permetria -perquè jo ja sé que 

“nul n’est prophète en son pays”- quan fem, passem i 

marquem una actuació tan important en una eina de 

planificació ho faig amb coordinació amb els països 

veïns. I ahir estava treballant en la cartera de serveis 

amb un proveïdor que és l’Hospital, amb les 

autoritats de salut de la Generalitat per tots els 

centres que tenim de referència, marcant el que és el 

centre de referència, i estàvem tots els que teníem 

que estar, i funcionem com els altres estats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta?  

Sra. Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Igualment penso que teníem eines com per poder 

que hi hagués algun representant, i segueixo insistint 

eh?, segueixo pensant que algun representant. Miri, 

tinc aquí una cartera de serveis -en aquest cas 

d’Espanya- i entenc que moltes vegades conec 

perfectament que va passar amb el tema de les 

infusions per diabètics, perquè a més a més és una 

història que des de fa molts anys és una reclamació 

per part dels professionals i dels pacients, i és clar, 



Diari Oficial del Consell General Núm. 2/2013 Sessió ordinària del dia 11 d’abril del 2013 

6 

potser s’ha trigat massa temps fins aconseguir 

realment incloure això perquè és una demanda que 

ja feia molts anys que s’estava fent des d’aquests 

col·lectius, no? A mi el que em preocupa, i voldria 

compartir-ho amb vostè, no creu que el fet de tenir 

que anar a buscar cada vegada al professional 

específic i tot això, allargarà la inclusió de sobretot el 

que són les noves tecnologies, nous avanços en 

medicina i ho farà en detriment dels pacients? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Ni molt menys... ni molt menys, perquè cada vegada 

agafa més importància l’Associació d’usuaris o 

senzillament de pacients, perquè els pacients ja 

sabem que en els nostres sistemes massa complicats 

encara han de ser pacients, estan en primera línia, i 

si vostè justament s’interessa en la cartera de serveis 

espanyola, doncs, miri-ho amb detall i veurà que de 

vegades no cal ni implicar els prestadors perquè qui 

cal implicar vista la tecnologia que s’analitza és una 

agència avaluadora de tal tecnologia, i no serà ni un 

prestador de serveis que els prestadors de serveis 

poden ser jutge i part, doncs al contrari, no és que no 

vulguem implicar els professionals, és que els 

impliquem quan els tenim que implicar i per fi 

assumim a nivell de ministeri la nostra 

responsabilitat. No excloem a ningú, estem aprenent 

a assumir la nostra responsabilitat de màxima 

autoritat sanitària implicant a qui cal i com cal; de 

vegades són els prestadors, de vegades són 

productors de serveis de salut, de vegades són 

avaluadors perquè és una nova tecnologia. 

I quan diu que s’ha tardat tant de temps... 

Evidentment, ja ho sabem que la diabetis és una 

prioritat de salut des que vam començar, i vostè ho 

sap ja que a l’època era presidenta del Col·legi de 

Metges, la prioritat de salut en diabetis. Però si tan 

urgent era i sabíem com fer-ho, també vostè hagués 

tingut l’oportunitat de fer-ho quan era ministra, 

perquè si tan fàcil sembla... Però, no s’ha fet perquè 

abans s’ha fet tot aquest treball previ de pedagogia 

del que és una cartera de serveis, perquè li puc dir 

que a nivell del país, al 2006, al 2007 i al 2008 no se 

sabia el que era una cartera de serveis i hem adaptat 

també a l’especificitat del nostre país, i millorarem, 

avaluarem i, si cal, remodelar inclús els mecanismes 

de funcionament d’aquesta cartera i, sobretot quan 

parlarem dels privats però, ara està la CASS, la 

CASS està per la part del finançament públic i en 

aquests moments ja ho sabeu que tenim moltes 

demandes també, ... 

El Sr. síndic general: 

Hauríeu d’anar acabant, si us plau... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

...de serveis privats, eh? amb finançament privat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Montané, teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Montané: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, amb la intervenció que ha fet la Sra. Bonet 

m’ha semblat entendre que feia al·lusió que la futura 

cartera de serveis, doncs, només tindria un valor o es 

valoraria o s’estructuraria amb criteris estrictament 

economicistes.  

La meva pregunta és la següent, Sra. ministra.  

A data d’avui, hi ha tancada una cartera de serveis 

encara que sigui parcialment? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí, gràcies.  

Aprofito també per completar potser l’altra pregunta 

que va en el mateix sentit. 

Penseu que una cartera de ser… una comissió de 

cartera de serveis és molt dinàmica perquè 

regularment, anyalment s’ha de revisar, es poden 

integrar noves tecnologies, estem en un àmbit on les 

tecnologies evolucionen molt ràpidament, doncs, és 

regularment, tenim que vetllar i potser varies 

vegades que es reuneix la comissió de cartera de 

serveis a iniciativa del propi ministeri o de 

recomanacions que venen d’altres, d’altres 

col·lectius.  

Pel que fa als criteris economicistes... mireu sobretot 

l’article 7 del Reglament, que estableix justament els 

criteris que s’han de tenir en compte per la decisió 

d’introduir o d’excloure i, per determinar el 
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finançament i si ho mireu en detall, evidentment, 

que hi ha criteris que van sobre la qualitat, 

l’objectivitat terapèutica i diagnòstic. Hi ha tota una 

llista.  

D’economicistes no en veig cap i, a més a més, no 

sóc economicista, vetllo per l’economia de la salut. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Montané, teniu la paraula. 

El Sr. Xavier Montané: 

Gràcies Sr. síndic. 

Disculpi Sra. ministra, però em sembla que no m’ha 

respòs a la pregunta.  

Li he preguntat si ha data d’avui s’havia tancat 

encara que sigui de manera parcial la cartera de 

serveis. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra... 

La Sra. Cristina Rodríguez:   

S’està treballant tancant prioritàriament la cartera 

de serveis hospitalaris, presa en càrrec de prestacions 

hospitalàries a Andorra i el que es fa fora d’Andorra i 

justament com els criteris no són únicament de 

criteris, -fem això, fem cardiologia, no fem 

cardiologia vascular anem una mica més lluny- és per 

això, que tardarà el seu temps però s’estan tancant 

progressivament en àrees.  

La cartera de serveis regularment podem dir, toquem 

l’àrea hospitalària, l’àrea d’atenció primària, l’àrea de 

salut pública, els medicaments, els productes i altres 

de tipus de productes sanitaris. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Montané. 

El Sr. Xavier Montané: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, pel que ha dit la Sra. ministra, semblaria ser que 

la cartera de serveis encara està en curs d’elaboració, 

doncs bé, encara em sorprèn més que es qualifiqui 

d’economicista una cartera que encara no està 

tancada.  

Per tant, doncs, li demanaria a la Sra. ministra, -però 

em sembla que ja m’ha contestat-, tenint en compte 

que no estava tancada la cartera de serveis i, per 

tant, no es pot qualificar d’economicista, si aquest 

criteri imperarà en l’elaboració de la mateixa, em 

sembla que m’ha dit que no però ja que el Sr. síndic 

m’ha donat la paraula li torno a formular la 

pregunta. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

Perdoni un moment... 

Sr. Montané, si vostè em demana la paraula jo li 

donaré tantes vegades com faci falta. 

(Se senten rialles) 

Sra. ministra. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

És veritat que sóc una mica obtusa quan sento la 

problemàtica purament economicista, que no 

entenc, perquè justament tot el que és fa és per 

prendre en consideració una sèrie de criteris per 

millorar l’atenció a l’usuari.  

És per això que he donat, a més, un exemple -que és, 

penso, un bon exemple- que és millorar la presa en 

càrrec del malalt diabètic, on només llegint el 

comunicat que va sortir el 20 de febrer, podeu 

apreciar justament les diferents dimensions d’una 

decisió entorn a una revisió de cartera de serveis. I 

com ho hem fet amb aquest tema i amb aquesta 

prioritat de salut es farà en d’altres i, sobretot amb el 

que ja existeix hem decidit que era prioritari donar la 

màxima transparència als serveis que ja existeixen al 

Principat i en l’àrea hospitalària. El lligam amb el 

que també és fa fora o els trasllats que es fan a fora. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna repregunta? 

Sra. Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Bé, gràcies.  
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Bé, aquí hem parlat d’economicista i tal... Clar, a 

veure, jo he fet una valoració inicial... no -perquè 

evidentment ja sé que no està acabada la cartera de 

serveis i ja veurem desprès el seu funcionament-, 

però en definitiva quan un veu una cartera que està 

composada de la manera que està a la comissió, 

doncs, pot arribar a pensar això. 

Això per una banda, vostè em parla del tema de la 

prestació, del tema de les bombes pels diabètics i, 

evidentment, la felicito però és que li podria donar 

unes quantes de que tot, és el contrari, que s’han 

retirat prestacions a molts usuaris a través de la 

Seguretat Social per criteris econòmics, doncs, clar 

ara en aquests moments no tinc cap detall però 

segurament que hi ha moltes persones i en algun 

moment donat li puc donar dades de persones que es 

troben en aquesta situació.  

Ha comentat que en aquest moments s’estava 

treballant la cartera de serveis hospitalaris. En 

aquesta pseudo-comissió o comissió -com en vulgui 

anomenar-, de treball, que s’està treballant, han 

format part els membres del SAAS?  

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra... 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Evidentment.  

Si parlem de la cartera de serveis hospitalaris, el 

primer que està implicat és l’hospital i l’hospital 

forma part del Servei Andorrà d’Atenció Sanitària i, 

l’hospital però, no únicament, com hospital el 

Centre Hospitalari andorrà però un Centre 

Hospitalari andorrà que està en lligam amb una 

continuïtat de serveis i que pot haver-hi un trasllat i 

un trasllat en un centre de referència a fora i, el 

servei que es dóna no és únicament de dir “s’ha 

traslladat a aquest centre”, es trasllada en condicions 

i aquestes condicions formen part també de la 

cartera de serveis que dóna un prestador en un 

moment donat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Bé, si no hi ha més repreguntes passem a la segona 

de les preguntes. 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu 

Cassany, president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 2 d’abril 

del 2013, relativa al nombre de sancions 

imposades per la Duana en els exercicis 2010, 

2011 i 2012 tant en l’àmbit global de la 

vigilància duanera com en l’aspecte concret 

de la lluita contra el frau per contraban.  

Fou registrada amb el núm. 205 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 11/2013, del 3 d’abril. 

Exposa la pregunta la pregunta el Sr. Jaume 

Bartumeu Cassany. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, formulem aquesta pregunta al Govern 

perquè periòdicament ens assabentem que hi ha un 

important increment d’actuacions de les duanes dels 

dos països veïns en el marc de la lluita contra el 

contraban de tabac procedent d’Andorra.  

Sabem tots que estem davant d’una qüestió de 

cabdal importància amb les relacions amb els països 

veïns, que no hi ha lloc a distraccions i que el mateix 

cap de Govern -com deia en la motivació- davant 

d’aquest Consell General ja va manifestar que era un 

objectiu prioritari lluitar contra el contraban i 

nosaltres li vam recordar que compartíem aquest 

objectiu.  

Per tant, el que demanem amb la voluntat de 

conèixer el volum d’actes obertes i actuacions que 

hagi dut a terme la Duana andorrana en els tres 

darrers anys, preguntem al Govern les sancions 

fermes que imposa la Duana durant els exercicis 

2010, 2011 i 2012 i dins d’aquestes xifres globals, 

quantes han estat imposades per infraccions 

vinculades al contraban de tabac. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per part de Govern respon el ministre Sr. Jordi 

Cinca. 

El Sr. Jordi Cinca:   

Gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, i abans de referir-me a les -de manera 

detallada- a les xifres que ens demana els Sr. 
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Bartumeu, deixi’m que li reiteri, com no pot ser 

d’altra manera, i tal i com ens recordava vostè amb 

la seva motivació de la pregunta, el que efectivament 

ja va dir el cap de Govern en el darrer debat 

d’orientació política: “La lluita contra el contraban 

de tabac i, molt especialment la lluita contra el 

contraban organitzat, -que em sembla que és del que 

és tracta- és una prioritat del Govern com ho ha 

estat dels anteriors governs”.  

No ens podem permetre i, -en aquest sentit actuarà 

el Govern d’Andorra- tornar mai més a veure’ns 

involucrats com a país en una crisi com la que vam 

viure l’any 97 i, per tant, hem d’actuar per fer 

possible que això no succeeixi mai més. 

Deixi’m també que li digui que tot i, evidentment, 

ser molt importants totes les accions i controls en el 

punt fronterer, en les declaracions a Duana i en els 

controls de transport sense llicència -que són les 

actuacions que habitualment es fan des de la Duana 

d’Andorra- no són els únics camins per combatre el 

contraban concretament de tabac i, com vostè sap i 

de fet també va actuar l’anterior Govern en aquesta 

línia, doncs, hi ha altres mesures com les pròpies 

mesures fiscals amb una política activa per assegurar 

l’estabilitat en el diferencial de preus en la venda al 

públic en relació als països veïns i, una altra acció 

que em sembla important remarcar perquè a més a 

més s’ha anat intensificant, no és que sigui novedosa 

però, s’ha anat intensificant a voluntat de les tres 

administracions que és la col·laboració entre les 

duanes i les autoritats dels dos països veïns per 

coordinar accions i, en aquest sentit n’hem tingut, 

acomplida noticia cada vegada que s’han fet accions 

conjuntes, i conjuntes, i això sí que ha estat una 

novetat perquè no havia succeït mai fins ara, de les 

tres en una mateixa acció, de les tres administracions 

en una mateixa acció. Penso que ens hem de felicitar 

perquè aquestes mesures acabin tenint, segurament, 

un efecte molt més efectiu que les accions que 

puntualment puguin fer cadascuna de les tres 

administracions. 

Ja en l’àmbit de la pregunta i de les xifres que vostè 

ens demana, com vostè sap també les sancions 

vinculades a tot el contraban de tabac poden acabar 

derivant o poden veure’s emparades per tres lleis, la 

pròpia llei del codi de duana si la mercaderia 

confiscada o controlada passa d’una quantitat el seu 

valor, a més a més pot passar ja a estar implicada pel 

propi Codi Penal i a més a més tenim una altra llei, 

que és la Llei de control de mercaderies sensibles que 

també acaba afectant a aquestes, a aquesta tipologia 

d’activitat il·lícita, no? 

En aquest sentit doncs, cal dir que a l’any 2010 es 

van produir o es van incoar 36 sancions vinculades 

al contraban de tabac, de les quals quatre van 

derivar en accions penals i també de les quals 5 

provenien de controls realitzats a l’empara de la Llei 

de control de mercaderies sensibles a vehicles de 

transport que estaven practicant una activitat de 

transport de tabac per la qual no tenien llicència. 

L’any 2011 el nombre de sancions va ser de 24, de 

les quals tres van derivar en una qüestió penal i de 

les quals també dues van estar dins del marc de la llei 

de control de mercaderies sensibles, per tant 

controlant vehicles que feien el transport, insisteixo 

sense llicència. I pel que fa a l’any 2012, tenim 25 

sancions globalment de les quals una ha derivat en 

l’àmbit penal i de les quals 4 estaven dins de l’àmbit 

del transport... dels controls del transport sense 

llicència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. Bartumeu, pel torn de rèplica... 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Sí, gràcies. 

En primer lloc, m’estava repassant la pregunta i vull 

reconèixer que potser no l’he formulat de manera 

prou clara, però jo el que li demanava al ministre era 

les xifres globals de sancions i dins d’aquestes les del 

tabac. Vostè només m’ha donat les del tabac, si no 

em porta les altres ja li agrairé que me les doni un 

altre dia, però jo volia fer el comparatiu entre el 

conjunt i així ho diu la pregunta, entre el conjunt de 

xifres globals d’actes entrades i dins d’aquestes 

destriar les del tabac. Que les del tabac poden 

derivar per implicació amb d’altres lleis en qüestions 

penals, efectivament com vostè diu, ja ho sabem, 

però tampoc era aquesta la intenció de la meva 

pregunta. Ens dona la informació complementària i 

ja m’està bé, però nosaltres la pregunta l’hem fet 

estrictament per saber quina és l’activitat de la 

duana en aquesta matèria, per tant, ens quedem mig 

satisfets amb la resposta perquè ens hi falta una part 

del que havíem demanat. 

No obstant i això, jo crec que si és bo i evidentment 

ho compartim i ens en felicitem tots plegats de què 

es col·labori amb les duanes dels països veïns, no 

deixa de fer un cert mal efecte que tant sovint resulti 

que sortim als diaris perquè s’ha atrapat a pocs 

kilòmetres de les nostres zones frontereres activitats 

de contraban de tabac, no? I això estic d’acord de 

que si augmentem el preu i contenim el diferencial 

potser contindrem el tràfic però em sembla 

sincerament que amb això no n’hi haurà prou. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, li demanaria que fos breu perquè està 

fora de temps... 

El Sr. Jordi Cinca: 

Sí. 

Em sap greu perquè potser jo he interpretat 

malament... Tota la motivació anava centrada amb 

el tema del tabac i m’he focalitzat amb el tema del 

tabac. En tot cas tinc les dades que vostè demana i 

per tant, no hi ha cap inconvenient, evidentment en 

donar-les amb un advertiment i és que pel que fa a 

les dades del 2012 els processos de..., vostè em 

demana o fa referència a sancions fermes. Pot ser 

que aquesta xifra vagi evolucionant perquè hi ha 

expedients que encara estan en curs i per tant, 

encara no li podem donar aquesta qualificació de 

sancions fermes, no? 

Pel que fa a aquest global que inclouria les xifres que 

he donat abans, l’any 2010, 205; l’any 2011, 150 i 

fins a la data; l’any 2012 (pendents, per tant, de tot 

el que estigui en curs) 82. Insisteixo, això inclou les 

dades que abans feia referència i després una breu 

referència al segon comentari que vostè feia en 

quant a la col·laboració, compartim totalment la 

bondat de què hi hagi aquesta col·laboració, 

malauradament no controlem de què es pugui o no 

fer publicitat de les confiscacions i de les accions que 

es puguin fer a banda i banda de la frontera, però en 

tot cas també penso que tenim motius per sentir-nos 

satisfets i no deixen de ser les declaracions que les 

pròpies autoritats a banda i banda han fet en aquest 

sentit positiu. No fa masses dies que en un mitjà de 

comunicació del país hi havia una entrevista al 

capità de la guàrdia civil de la Seu d’Urgell i per tant 

responsable en aquest cas de tota aquesta zona 

fronterera en la que en el titular del propi 

entrevistat, posava de relleu que no estava gens 

preocupats en el tema del contraban i estaven dins 

d’uns paràmetres que entenien dins de la normalitat. 

I segona qüestió, no ens oblidem que els objectius de 

control que poden tenir els nosaltres veïns no tenen 

perquè ser exactament els mateixos que els nostres, 

nosaltres ens hem de centrar molt amb el que és tot 

el contraban organitzat, tot el contraban de gran 

volum i moltes vegades les xifres que surten dels 

veïns no deixen de ser confiscacions de viatgers que 

són -em permetrà que li digui- no especialment el 

nostre objectiu. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Sr. Bartumeu... 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Sí, les xifres o l’estadística global 2010/2011/2012 

marca una davallada constant en el nombre de 

sancions. 

El ministre té un indici o una explicació de perquè 

doncs jo diria a contraban constant, no gosaria dir 

que el contraban augmenta, tot i que tinc la sensació 

que augmenta i fort, però diguem que si ens 

quedéssim a contraban constant estem baixant les 

actuacions i les sancions.  

Quina explicació podríem donar a això? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre... 

El Sr. Jordi Cinca: 

Sí. 

Admetem aquesta prèvia de contraban constant que 

és de difícil en tot cas, comprovació, però en tot cas 

sortim d’aquesta premissa i efectivament les xifres de 

sancions podrien portar al convenciment o a la 

conclusió de què hi ha menys actuacions, jo el que li 

puc dir és que efectivament hi ha menys sancions i 

ho atribueixo bàsicament a dues qüestions. D’una 

banda... o en tot cas deixi’m que li digui al que no ho 

atribueixo. No és que hi hagi menys actuacions, que 

no té res a veure el nombre d’actuacions amb menys 

sancions. 

El nombre d’actuacions es manté més o menys 

constant, és veritat i cal dir-ho, que la duana i a més 

vull agrair-ho especialment a tots els seus membres 

igual que ho ha fet el departament de tributs el 2012 

ha tingut una feina molt específica, molt centrada en 

absorbir tot el tema de poder donar sortida a tot el 

marc fiscal, que hi ha hagut un esforç molt ingent 

amb tot el tema de formació i que això també ha fet 

distribuir efectius en les diferents àrees de la duana 

però en tot cas pel que fa a l’àrea de frau es 

mantenen els mateixos efectius, hi ha un brigada, 

més cinc agents i per tant en aquest sentit, no 

s’hauria tingut que veure afectat en aquesta línia. 

Per tant, els criteris d’actuacions venen a ser el 

mateixos, sí que hi ha dues coses que son una 

realitat, malauradament una, i és que les 

importacions aquests darrers anys són menors, per 

tant això també ha acabat tenint un impacte en el 

nombre... em refereixo a importacions d’altres 

productes, eh? no del tabac, són menors, només cal 
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consultar les estadístiques i això acaba tenint un 

impacte en totes les actuacions que es fan i d’altra 

banda una... en aquest cas, una bona notícia i és que 

cada vegada i esperem que això continuï sent així, i 

aquí hi ha molta feina a agrair a les pròpies agències 

de duana hi ha una disminució molt significativa de 

totes les sancions que es derivaven de mal 

compliment dels tràmits duaners. Sortosament, 

doncs, això hi té molt a veure el lligam informàtic 

entre la pròpia duana i les agències de duana doncs, 

cada vegada hi ha menys errors, això evita incoar 

expedients, i acaba derivant amb menys sancions. 

Tot i així, insisteixo i comparteixo en tot cas la 

necessitat de no baixar la pressió i no treure el peu 

de l’accelerador amb el tema del control i del frau. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Bé si no hi ha més repreguntes, passem a la tercera 

de les preguntes. 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Rosa Gili Casals, 

Consellera General del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 3 d’abril 

del 2013, relativa a l’adjudicació de les 

subvencions en les associacions de pares i 

mares dels centres escolars de segona 

ensenyança, batxillerat i ensenyament 

especialitzat. 

Fou registrada amb el número 206 i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 11/2013 del 3 d’abril.  

Exposa la pregunta la Sra. Rosa Gili Casals. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Rosa Gili:  

Gràcies Sr. síndic. 

L’edicte de Govern del darrer 5 de desembre feia 

pública l’adjudicació de les subvencions a les 

associacions de pares i mares d’alumnes escolaritzats 

en centres escolars públics de segona ensenyança, 

batxillerat i ensenyament especialitzat.  

Aquesta subvenció d’una quantitat idèntica de 

2.294,26 euros s’atorga per l’exercici 2012 a 

l’Associació de Pares d’Alumnes del Col·legi Sant 

Ermengol, de l’Institut Espanyol, del centre escolar 

M. Janer, del Liceu Comte de Foix, de l’Escola 

Andorrana (APAEA), de l’Escola Especialitzada 

Nostra Senyora de Meritxell i del Col·legi Sagrada 

Família d’Escaldes-Engordany. 

Considerant l’exposat, es pregunta: 

Pot detallar Govern quins criteris determinen la 

quantitat atorgada de 2.294 euros i quants alumnes 

depenen de cada una de les associacions de pares 

citades? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon per part del Govern, la Sra. Roser Suñé. 

La Sra. Roser Suñé: 

Gràcies Sr. síndic. 

L’article 29 de la Llei qualificada d’associacions en 

l’apartat de subvencions públiques, diu textualment, 

i cito: 

“Els poders públics en l’àmbit de les seves 

competències i per contribuir a assolir interessos 

generals, poden subvencionar les associacions 

inscrites en el registre atorgant quantitats dineràries 

per al seu funcionament i activitats, o posant a la 

seva disposició mitjans materials”.  

De la Llei qualificada se’n despèn per tant, que la 

subvenció és una contribució o ajuda voluntària que 

pot ser econòmica o de mitjans materials, no una 

obligació. 

Pel que fa a l’ajuda amb mitjans materials el 

Ministeri d’Educació cedeix de manera gratuïta les 

associacions de pares i mares i a qualsevol altra 

associació, federació o corporació local que ho 

sol·licita les instal·lacions escolars. 

Referent a la part econòmica, que és la que centra la 

seva pregunta, i per tal de contribuir a l’important 

treball que realitzen les associacions de pares i mares 

d’alumnes escolaritzats en centres públics de segona 

ensenyança, batxillerat i ensenyament especialitzat, 

el Ministeri d’Educació va establir una subvenció 

que a l’any 2012 va ser d’un total de 16.059,82 euros 

i import idèntic al que s’havia adjudicat en anys 

anteriors. Aquesta subvenció que s’atorga als centres 

que s’han citat a la pregunta i que no repetiré, es 

basen en el que estableix al plec de bases, que és una 

col·laboració econòmica destinada a subvencionar 

activitats culturals, esportives, de convivència social, 

educativa i cívica, d’acord amb els valors i la línia 

educativa del centre. Aquestes activitats han de 

representar un benefici per a la formació integral dels 

alumnes. 

Pel que fa al repartiment, segons el criteri que s’ha 

utilitzat des de fa molts anys, que és el que he trobat 

vigent en el moment en què he iniciat el meu treball 

al ministeri i al qual he donat continuïtat, s’ha 
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dividit la quantitat de 16.059,82 euros entre les set 

associacions, que donen per tant, l’import que s’ha 

citat a la pregunta de 2.294,26 euros. Es tracta d’un 

repartiment, ja ho sé, que no té en compte el nombre 

d’alumnes sinó el fet que cada associació pugui rebre 

una quantitat suficient per poder organitzar algunes 

de les activitats que es poden encabir en el marc que 

he citat anteriorment.  

Pel que fa a la demanda de la quantitat d’alumnes, li 

detallaré els que tenen cada centre tenint en compte 

que no tots els centres tenen a segona ensenyança i 

batxillerat.  

A l’Escola Andorrana tenim 1431 alumnes, entre 

segona ensenyança i batxillerat; Liceu Comte de 

Foix, entre Collège i Lycée: 1435; Institut Espanyol: 

432; Col·legi Sant Ermengol: 374 de segona 

ensenyança i 154 de batxillerat, que fan aquest total 

de 374. Al Col·legi Janer: 252, a segona ensenyança; 

Col·legi Sagrada Família: 118 a segona ensenyança i 

Escola Meritxell: 15. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el torn de rèplica. 

Sra. consellera. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí gràcies, Sr. síndic. 

Segons els seus estatuts, l’Associació APAEA de 

Pares d’Alumnes de l’Escola Andorrana representa, 

defensa i gestiona els drets i interessos legítims dels 

seus associats. Pot intervenir així per promocionar, 

defensar i representar els interessos educatius, 

culturals, econòmics i de qualsevol tipus relacionats 

amb l’Escola Andorrana. Pot prestar assistència i 

col·laboració als associats en el marc dels objectius 

de l’associació. Pot participar a través de qualsevol 

procediment de consulta i col·laboració per a 

vertebrar l’aportació dels pares a la tasca educativa i 

vetllar per al manteniment de l’ideari de l’escola, i 

moltes més tasques que ara no tinc temps 

d’enumerar.  

Els estatuts de l’associació de pares d’alumnes del 

Lycée Comte de Foix defineixen entre altres els 

següents objectes de l’associació. Permetre als pares 

concertar-se sobre qualsevol qüestió que pugui 

afectar als interessos morals i materials dels alumnes, 

promoure activitats culturals, esportives, socials i 

filantròpiques i de vetllar pel bon servei de cantina. 

Fornir el màxim d’informació als pares a nivell 

individual per a qüestions pràctiques i de fomentar a 

nivell general tot allò que permeti un millor 

coneixement de les qüestions que puguin afectar els 

alumnes a l’escola.  

L’AMPA del Col·legi Janer defineix la seva missió 

com la de treballar per la millora de l’educació així 

com la d’enfortir la relació entre mestres, pares i 

alumnes. I amb aquest objectiu organitzen activitats 

socials, culturals i familiars, com poden ser 

conferències i tallers.  

L’APSER del Col·legi Sant Ermengol defineix el seu 

objecte social com el d’assumir col·legiadament la 

promoció i la protecció dels interessos dels alumnes. 

I en el mateix sentit es mouen les associacions de 

pares d’alumnes de l‘Institut Espanyol, del Col·legi 

Sagrada Família i de l’Escola Especialitzada Nostra 

Senyora de Meritxell.  

Tots aquests objectius tan honorables i importants 

són essencials per una bona escolaritat dels nostres 

joves i en això evidentment estarem d’acord amb la 

Sra. ministra. 

El que ens sobta des del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, és que Govern doni una subvenció 

de quantitat idèntica a les associacions de pares de 

cada centre de secundària sense tenir en compte les 

diferents especificitats i sobretot sense adaptar-les als 

efectius d’alumnes concernits. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Per la dúplica, Sra. Roser Suñé. 

La Sra. Roser Suñé:   

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies pel descriptiu que evidentment compartim i 

compartim la importància que tenen les associacions. 

Entenc, entenc la seva pregunta i jo no n’he fet 

referència en la meva primera part de resposta 

perquè pensava que havia de ser ,més il·lustrativa de 

com s’havia gestionat, però sí que puc dir-li que el 

criteri, per xifra d’alumnes, que és un criteri a tenir 

en compte, i després li explicaré el que entenc per 

“tenir en compte”, faria que algun tipus d’activitats 

quedessin també minvades. Hi ha activitats que no 

depenen de la xifra sinó de la pròpia activitat, una 

conferència, una activitat, un taller, etc. Però, 

entenc el criteri.  

Miri, per respondre-li de manera clara i tocant ja el 

que és per mi l’essència de la qüestió, el curs 11-12 jo 

no vaig modificar res perquè ja estava fet, com era 

lògic, vull dir això no és una crítica el que vaig 

trobar. Al següent curs vaig voler donar estabilitat a 

aquesta part de treball, fent la feina interna que estic 
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acabant de fer, d’analitzar tot allò que les APES 

estan aportant a les escoles, tot allò que les escoles 

tenen de similar, i tot allò que tenen de diferent. 

Quan nosaltres parlem d’escoles a Andorra, i no sé si 

aquest és el marc on m’he d’esplaiar amb aquest 

tema, perquè em podria passar hores, tenim moltes 

realitats diferents. Totes comparteixen penso el 

criteri de fer la millor feina possible per aconseguir 

aquesta educació de qualitat que és el repte que 

tindrem sempre la gent que ens dediquem a 

educació, i per tant per sintonia doncs, els membres 

que estem en un govern o els membres que estan en 

el Parlament en les diferents comissions 

responsables.  

Jo el que vull tenir és clar el dibuix d’aquestes 

competències que tenen cadascuna d’elles, com 

estan treballant i aleshores veure de quina manera 

podem, jo diria perfeccionar aquest sistema d’ajudes.  

També vull aprofitar per dir que les APAES han 

demostrat fins ara una comprensió, jo diria d’agrair 

davant d’una situació econòmica que és complexa, i 

ara no farem un discurs econòmic en la part 

educació, ja el farem una altre dia. Però, sí que penso 

que les APAES no han forçat en cap moment una 

discussió amb el ministeri qüestionant el repartiment 

que es feia, i això ho agraeixo aquí.  

També sóc conscient que és un tema que si ha 

funcionat durant anys i no ha provocat discussions 

importants, no per això no vol dir que no s’hi puguin 

fer millores. I en aquesta fase és la que estem 

treballant. A vegades penso que les preguntes 

després quan responc dóna la impressió que ho dic 

que estem treballant per respondre, i no és veritat, 

ho estem fent. Vull dir, és una de les feines que 

tenim engegades, però que no és simple, perquè és 

una feina d’anàlisi pressupostària i d’anàlisi de 

realitats diferents que no m’agradaria que es 

barregessin arribant a aquella discussió de què per 

què alguns tant, i els altres tant i afavorim o no 

afavorim els uns o als altres. La meva gestió no va 

per aquest camí, la meva va per intentar entendre 

d’això que tenim en aquests moments, de quantitats 

econòmiques que destinem a diferents tipus de 

subvencions, de quina manera podem aconseguir 

amb una realitat d’ara, la del 2013, que no és la 

mateixa dels anys 80 i la dels anys 90, com ho podem 

fer millor.  

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies.  

Entrem en el temps de les repreguntes... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs agrair la resposta de la Sra. ministra... 

Ha destacat el fet que això funciona des de fa temps, 

bé crec que més o menys ho ha deixat entreveure la 

Sra. ministra, però jo també voldria recolzar-ho en el 

sentit de què no és perquè faci molts anys que 

funcioni d’una manera que aquesta sigui la manera 

adequada. I de la mateixa manera, també voldria dir 

que el fet que no hi hagi queixes, tot i que potser no 

han sigut formals però jo crec que hi ha persones que 

no els hi sembla al més adequat, tampoc per mi seria 

una raó com per no considerar el tema, no? 

El que li voldria demanar a la Sra. ministra, ara així 

de manera més precisa i concisa seria si vist tot 

plegat, si té previst Govern revisar tots aquests 

criteris de cara al proper pressupost. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies.  

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Suñé: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, li seré absolutament sincera de cara al proper 

pressupost que hauré de començar, penso jo a 

elaborar d’aquí a unes setmanes, ho tinc una mica 

complex, perquè no he acabat les valoracions, però sí 

que penso que a més he de fer unes taules, uns 

contactes de treball amb les pròpies associacions 

compartides. Tant aviat com pugui tenir criteris 

seran explicats i treballats. Però, necessitem una 

mica més de temps. En el ministeri estem gestionant 

diferents apartats que ens impliquen modificacions i 

cadascuna ha hagut de tenir el temps corresponent. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

Bé només un petit complement, potser.  

M’ha quedat clar que la Sra. ministra hi està 

treballant i encara hi continuarà treballant, però 

només voldria retornar un segon a les xifres que ens 

ha donat abans. Jo crec que no fan falta massa 

estudis, penso jo, a veure potser m’equivoco, però 

per adonar-se que potser no és normal que hi hagi 
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centres que volten al voltant dels 1.400 euros, 

alumnes perdó, i que tinguin exactament, 

l’associació de pares tingui exactament la mateixa 

subvenció que centres que en tenen 118, no? 

Per aquesta raó, només voldria demanar a la Sra. 

ministra si estava d’acord amb mi , en el sentit que 

els criteris d’atorgament  crec que són clarament poc 

adequats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra... 

La Sra. Roser Suñé: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri Sra. Gili, els criteris d’atorgament són els que 

vaig trobar i que han funcionat durant molts anys, i 

comparteixo amb vostè que una cosa que hagi 

funcionat molts anys no vol dir que hagi de 

continuar sent així. Però quan jo li deia, si la 

pregunta és per què aquesta franja de subvencions... 

no li puc respondre encara quin tipus de modificació 

perquè jo estic analitzant totes les subvencions 

lligades a associacions de pares que tenim a Govern. 

El que em preocupa del criteri quantitatiu en 

aquestes concretes, és que també associacions amb 

poc alumnat quedarien molt minvades aleshores per 

poder fer activitats. Jo crec que he de pesar les dues 

coses. Hi ha un criteri que s’utilitza en d’altres 

moments que és el de fer una franja comuna per 

totes i aleshores una altra franja a percentatge. Es 

pot analitzar aquest també, però també és una 

quantitat que tampoc, a veure, és important, perquè 

tot és important, i a més en aquest moment, però 

tampoc no és una quantitat enorme, però sí que és 

un tema que el tinc sobre la taula. Jo en aquests 

moments no, sinó els tècnics que hi estan treballant, 

però estem fent-ho. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies, Sra. ministra. 

Alguna altra repregunta... 

Sra. Rosa Gili. 

La Sra. Rosa Gili: 

No, petit aclariment... Jo voldria deixar clar que des 

de la nostra postura en cap moment volem que es 

redueixi aquesta subvenció a cap d’aquestes 

associacions. Només l’única cosa que volíem deixar 

palesa i que també voldríem saber si estem d’acord 

amb la Sra. ministra dient que pensem que el criteri 

del nombre d’efectius hauria d’estar considerat en 

aquest tema. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sra. ministra. 

La Sra. Roser Suñé: 

Bé, aquí també ho tornem a compartir. No, jo 

personalment no tinc cap intenció i crec que tinc el 

recolzament de la resta de Govern per almenys en 

aquesta època difícil doncs a les APAES que fan 

unes feines per mi importants per la societat i aquí 

només una petita precisió per mi molt important. Les 

escoles són una de les eines més importants de 

cohesió social que tenim, per tant, és la nostra 

obligació vetllar perquè aquestes coses siguin millor. 

I sí, també estic d’acord que el criteri quantitatiu no 

pot ser l’únic. Però s’ha de veure quins altres poden 

acompanyar el treball. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Si no hi ha més repreguntes, passaríem a la quarta de 

les preguntes presentades. 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Sílvia Eloïsa 

Bonet Perot, Consellera General de Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 3 d’abril del 2013, relativa al cessament 

del Director General i del Director 

Assistencial del SAAS. 

Fou registrada amb el número 207, i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 11/2013, del 3 d’abril. Exposa la 

pregunta la Sra. Sílvia Eloïsa Bonet Perot. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat dia 20 de març, el cap de Govern 

anunciava, en la roda de premsa posterior al Consell 

de Ministres, el cessament de l’actual equip directiu 

del SAAS per motius polítics i pel deteriorament de 

les relacions entre els dos estaments, que posaven en 

perill el futur de les reformes del sistema sanitari. 
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Es pregunta: pot concretar Govern, quins són els 

motius polítics, i explicar on es situaven 

concretament els desacords que estaven posant en 

perill les reformes del sistema sanitari? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon per part del Govern el Sr. cap de Govern, Sr. 

Antoni Martí.  

Teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:   

Sí, gràcies Sr. síndic.  

Com bé ha recordat la M. I. Consellera en la roda de 

premsa, és veritat del 20 de març passat, vaig 

explicar el cessament doncs, de l’equip directiu del 

SAAS, i es produïa aquest cessament, i ho vaig dir 

de forma clara, es produïa per desavinences amb el 

Ministeri de Salut i Benestar. I ho vaig dir aleshores, 

i ho torno a dir avui, que tinc l’obligació 

institucional de contestar doncs la pregunta que 

vostè em formula. 

Ho vaig explicar també doncs, en feia referència fa 

un moment en la roda de premsa, per una qüestió 

penso jo que honora el Govern, perquè de vegades hi 

ha explicacions difícils, però per una qüestió de 

transparència, sense amagar la causa última doncs 

d’aquest relleu, que com he mencionat era en 

desacord. I perquè sobretot, penso jo, que un 

cessament com aquest que verdaderament no és un 

cessament normal, diguem-ho entre cometes, perquè 

verdaderament hi han hagut enfrontaments entre la 

direcció del SAAS i doncs el ministeri , penso que 

era de rigor, i de responsabilitat de fer-ho públic i de 

sotmetre’m a les preguntes que em vaig sotmetre, i 

també em sotmeto evidentment a la contesta de les 

preguntes que vostè em formula. 

Per tant, els desacords van sorgir entre el ministeri i 

la direcció del SAAS, i jo resumiria així, per ser molt 

clar, perquè penso que s’ha de contestar clar al 

Consell General, dels acords d’incompatibilitats que 

penso que malauradament sempre poden sorgir al dia 

al dia, sobretot quan hi ha persones que estan 

sotmeses a una pressió molt important i amb dossiers 

extremadament complicats, no? 

El que jo penso, és que més enllà d’això, i en tot cas 

després li faria un complement d’informació a la seva 

pregunta... El més important, també ho vaig dir 

aquell dia és que tant l’anterior direcció com l’actual 

direcció, doncs com bé sap el Sr. Lluís Burgués, com 

evidentment el ministeri, que ho ha de tutelar, el 

que troba abans de tot molt més important, i ho vaig 

dir amb aquests termes. Independentment de les 

persones, el més important són les reformes, les 

reformes mai estan posades en causa, per tant em 

reafirmo al que vaig dir.  

No hi ha problemes, vostè ho formula em sembla, 

parlant de motius polítics. Jo vaig dir que va ser una 

decisió política, en tot cas el més important per la 

ciutadania. Hi poden estar d’acord o no. És que totes 

les reformes sanitàries doncs, que aquest Govern vol 

llençar, i que ja ha començat a endegar tindran la 

seva continuïtat. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies.  

Entrem en el moment de la rèplica. 

Sra. consellera. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

El passat dia 20 de març, el cap de Govern va 

anunciar a la roda de premsa posterior del Consell de 

Ministres el cessament de l’actual equip directiu del 

SAAS. Va dir que les relacions que hi havia entre el 

Ministeri de Salut i la direcció del SAAS posaven en 

perill el Model Andorrà d’Atenció Sanitària. 

Realment unes paraules, doncs dures. Crec que 

arribar en aquesta situació han d’haver passat coses 

realment importants. I aleshores se’m generen certs 

dubtes que és el motiu d’aquesta pregunta. D’una 

banda, és a dir quan dos no s’entenen a vegades és 

cosa de dos, no d’un sol no, per una banda. 

Aleshores també, quan la Sra. ministra va entrar al 

Govern, va decidir canviar la direcció del SAAS per 

personal de la seva confiança i aleshores no li vam 

replicar. Ho enteníem perfectament. Enteníem que 

tenia el dret de formar el seu propi equip per poder 

dur a terme el seu projecte. 

Però quan passen coses així ens duen a preguntar, 

per una banda, potser hi ha hagut alguna manca de 

comunicació i treball en equip? I ens du a la 

conclusió que potser no s’han tingut en compte les 

opinions i valoracions dels professionals, en aquest 

cas la direcció del SAAS, que coneix de primera mà 

el funcionament d’un estament tant gran i complex, 

com és el SAAS. 

O potser que la reforma que s’ha volgut implantar al 

SAAS ha esta més una imposició que un treball en 

equip. 

O potser, és un problema amb el projecte? Sabem 

moltes vegades que quan es plategen reformes 

d’aquesta envergadura, el que tenim escrit al paper 
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sembla perfecte, però a la pràctica moltes vegades 

pot arribar a ser inaplicable, i aquí l’experiència de 

les persones que fa una colla d’anys que hi treballen, 

és fonamental. 

Tots sabem que cada cop que hi ha un canvi de 

direcció, i el SAAS és un lloc on realment se n’han 

viscut molts, s’aturen els projectes fins que es tornen 

a tenir clares les línies a seguir. 

A més, amb una direcció temporal, l’escepticisme del 

personal augmenta de forma considerable, i aleshores 

inclús la desconfiança. 

M’agradaria compartir si realment hem perdut 

aquests dos anys, que no s’ha aconseguit fer cap tipus 

de reforma en el si del SAAS. 

I finalment m’agradaria convidar a la Sra. ministra 

en una compareixença pública perquè ens expliqués 

ja de forma molt més detallada en quin punt ens 

trobaria el MAAS, i quines són les seves línies 

d’aplicació al SAAS, ja que cada cop tot resulta una 

mica confús. 

Gràcies Sr síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern:   

Sí, gràcies Sr. síndic. 

La veritat Sra. consellera, m’he expressat el millor 

que he sabut, i a demés de forma molt honesta. 

En canvi el que sí diré, és que començant pel final, 

no s’han perdut dos anys, però abastar que vostè ja 

ho sap per les diferents compareixences que ha 

tingut la Sra. ministra, de cap de les maneres ho pot 

dir. I en tot cas, més enllà d’això sí que és veritat que 

hi ha hagut un canvi de direcció, però no hi ha 

hagut un canvi de projecte. 

Perquè per primera vegada hi ha un projecte. I per 

primera vegada més enllà que hi hagi un projecte, 

que potser no és cert que per primera vegada hi hagi 

un projecte, però per primera vegada hi ha un 

projecte i hi ha voluntat de tirar-lo endavant, que 

són dos coses molt importants. Per tant, tant 

l’anterior direcció compartir el projecte com la nova 

direcció comparteix el projecte, està titulat pel 

Ministeri, i el més important, no s’han perdut dos 

anys, es continuarà la feina. Jo entenc totes les seves 

reflexions. Però quan li dic sincerament i li diu el cap 

de Govern personalment que no és fàcil, que de 

vegades sota la pressió en dossiers importants hi pot 

haver incompatibilitats, doncs, en definitiva, com a 

cap de Govern he d’agafar decisions. I no és una 

decisió per problemes polítics, és una decisió política 

per continuar tirant endavant la reforma. 

Jo li puc explicar de moltes maneres, però si la seva 

inquietud, amb la qual vull pensar que és una 

inquietud compartida per la ciutadania des d’un 

punt de vista que el model sanitari, sempre guardant 

la qualitat el podem fer molt més racional, no des 

d’un punt de vista econòmic, des d’un punt de vista 

de la qualitat. Per això es necessita verdaderament 

amb l’anterior direcció i amb la nova una 

continuïtat. I aquesta continuïtat entement ha 

d’estar tutelada i molt ben tutelada per la ministra de 

Sanitat en tot cas. 

Vostè fa aquí una pregunta al cap de Govern, fa una 

pregunta al Govern que la contesta el cap de 

Govern. Vostè sap que la ministra i el Govern, que 

qualsevol ministre està en predisposició i amb tota la 

voluntat per donar totes les explicacions. Perquè 

escolti bé, en dos anys hi han hagut moltes 

compareixences a nivell de sanitat, però poques 

vegades al llarg d’aquestes últimes legislatures i vostè 

sap que ja fa anys que faig política, s’han dit les coses 

tan clares, almenys amb el que és el projecte clar 

d’un model sanitari que volem enfocar en favor de la 

qualitat per tots els nostres conciutadans. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes. 

Sra. Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo entenc que és important que els projectes han de 

passar per sobre de les persones fins aquí no, no... 

no... ho puc arribar a entendre. 

El que passa és que també m’agradaria que 

m’entengués a mi una mica la preocupació que quan 

es volen iniciar projectes d’aquestes característiques i 

quan un ha posat les persones de la seva confiança 

en les qual segurament abans de posar-les, doncs, ja 

he plantejat quin era el projecte que s’havia de tirar 

endavant, de quina manera, en quines condicions, i 

tot un entorn, doncs, bé, que s’hagi acabat d’aquesta 

manera. 

Aleshores a mi m’agradaria a veure si vostè em pot 

explicar una mica quins són els temes en els quals 

van haver-hi aquestes diferències d’opinions, i que 

ara sí que es podran tirar endavant. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general:  

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sense voler ser mal educat que de cap de les maneres 

ha sigut mai la meva voluntat, i en tot cas volent ser 

tot molt deferent, li estic parlant d’un canvi de 

direcció del SAAS. 

Vostè en el seu moment, el l’última legislatura hi va 

haver un canvi bastant més important al Ministeri de 

Sanitat, en el qual vostè va substituir una ministra 

que avui està present. En aquell moment es van 

donar explicacions, penso que bastant, 

esquemàtiques. 

En tot cas, el cap de Govern que li parla dóna les 

explicacions les més honestes possibles. 

No hi ha, ho torno a dir, desavinences a nivell de la 

política sanitària. Hi ha, i ho torno a repetir, i em pot 

fer la pregunta de totes les formes que vulgui, però li 

he de contestar així perquè és honestament la 

realitat. Hi van haver desavinences i per tant com a 

cap de Govern he d’intervenir, perquè és la meva 

obligació, la qual cosa vaig fer, perquè quan s’és cap 

de Govern s’han d’agafar responsabilitats, i a partir 

d’aquí és la meva missió també agafar-les, en 

moments extremadament difícils, i sobretot, també, 

en moments de transformació, en benefici de la 

ciutadania del model sanitari andorrà. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Bonet... 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

I ara que durant aquests tres mesos i tot i que he vist 

avui a la premsa que potser es podrien perllongar tres 

mesos més d’aquesta direcció eventual que hi ha 

amb el doctor Bugués. Tenen pensat ja Govern de 

quina manera s’estructurarà la nova direcció del 

SAAS? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

A demés a la mateixa compareixença, doncs, que 

vostè feia referència, vaig explicar-ho, el Sr. Lluís 

Burgués està, doncs, per tres mesos, també vaig dir, i 

vaig ser cautelós, em sembla que ho vaig dir amb 

aquests termes, si al final han de ser sis mesos seran 

sis mesos. Ell ve de forma temporal. Ara, la veritat és 

que més enllà que vostè té raó de formular això, que 

no ho tenim a hores d’ara, i per tant, per això 

aquesta transitòria amb una persona d’extrema 

confiança i d’extrema vàlua, i a demés coneixedor de 

forma molt profunda del SAAS, perquè hi ha 

treballat en vàries etapes, doncs, des de la 

constitució ençà. 

El que li vull dir, potser més enllà de contestar-li 

això, si se’m permet i amb dos segons Sr. síndic, és 

que ara entra en una segona fase que és la segona 

fase de continuïtat de la primera també. És que ja és 

hora que el Ministeri de Salut comenci a agafar un 

pes molt més significatiu sobre la sanitat. Avui dia el 

SAAS es gestionen molts serveis, vostès ho sap, el 

més important de tots, és evidentment l’hospital, 

però també gestiona centres sociosanitaris, salut 

escolar... 

Jo penso que en aquests moments, jo no ho vull 

detallar aquí, perquè això em sembla que ha de fer 

objecte d’una compareixença, però també en aquesta 

segona fase, i amb això estarem d’acord, que són 

temes importants, jo no li estic parlant de temes 

menors; que verdaderament el Ministeri agafi ja un 

pes sobre la sanitat pública andorrana, això estava 

compartit per l’anterior direcció, per la nova direcció 

i evidentment perquè està tutelat pel Ministeri, i en 

tot cas jo penso que és el moment de passar en una 

segona fase, i doncs, per explicar-nos, que transport 

sanitari o la gestió de centres sociosanitaris com el 

Cedre, o la inspecció... Escolti, parlem-hi dos segons, 

la inspecció, jo estic parlant de coses de contingut, i 

amb continuïtat entre l’anterior direcció i la nova 

direcció. Canviar per exemple la Llei del SAAS, què 

atribueix al SAAS. És a dir, que és jutge i part al 

mateix temps, la inspecció. Coses com aquestes em 

sembla que és el moment que estiguin tutelades pel 

Ministeri. 

Per tant, amb això li he volgut dir que hi ha 

continuïtat del projecte, perquè acabo així, perquè 

d’una no s’han perdut dos anys, i és difícil perdre dos 

anys quan es té un projecte clar i sobretot, sobretot, 

per primera vegada durant molts anys, amb el 

desgast que suposi, sempre en benefici dels ciutadans 

hi ha la voluntat de tirar-lo endavant. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Una altra repregunta? 

Sra. Sílvia Bonet. 

La Sra. Sílvia Eloïsa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Si em permet només una mica de comentari. 

Bé, vostè m’ha fet una sèrie de reflexions en les quals 

una sèrie de continguts més d’organització sanitària, 

que per això he emplaçat a la Sra. ministra a una 

compareixença pública perquè crec que són temes 

que són molt importants. I una cosa és la modificació 

de la Llei del SAAS, de gestió del SAAS, que bé 

podem estar d’acord o no que en principi el 

plantejament que s’havia fet del SAAS era per 

gestionar d’una manera molt més eficient tot una 

sèrie de serveis i per evitar duplicitats en la seva 

gestió, que per la qual cosa, en definitiva, es va 

organitzar d’aquesta manera. Sempre passa el temps, 

això es va fer fa molts anys i probablement, doncs, 

ara les necessitats són diferents. 

Però quins nous projectes o en quin projecte s’està 

treballant en la nova direcció que hi ha temporal en 

el si del SAAS. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. cap de Govern. 

Miri amb una cosa que, Sra. consellera, és rellevant i 

notori, és un nou sistema entorn del MASS, que per 

cert, ho hem explicat i hem tingut, penso que és la 

nostra obligació institucional d’explicar-ho a la 

Comissió de Sanitat. Escolti, quan li dic això, potser 

seria solament una paraula, el MASS, doncs, una 

reforma profunda que necessita és justament d’una 

continuïtat. 

Més enllà, fixi’s bé, jo li contesto això perquè això 

em sembla rellevant, més enllà del canvi de direcció 

del SAAS, el que és important, per això els invito a 

vostès que verdaderament puguem compartir aquest 

nou model del MASS. Per què? Perquè un tema com 

el tema tan important d’una transformació sanitària 

a favor de la qualitat solament es pot fer dins de la 

durabilitat dins el temps. És molt important que hi 

hagi, fixa’t bé, que hi hagi independentment d’aquest 

govern, el pròxim govern, que pot ser o no del 

mateix signe polític, doni continuïtat. 

Li dic això perquè li contestaré, ja no únicament el 

que surt avui a la premsa que és la gestió del dia a 

dia, el que es tem és una reforma profunda que es vol 

fer en consens amb participació de tots agents, de 

tots els prestadors de serveis, però sobretot que 

necessita que verdaderament la veiem viable en el 

temps. 

Per lo tant, per mi és molt més important com a cap 

de Govern no únicament al canvi de la direcció sinó 

la continuació del projecte i no únicament al llarg 

d’aquesta legislatura. 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

Si no hi ha més repreguntes, passem a la cinquena de 

les preguntes presentades. 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jaume Bartumeu 

Cassany, president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 2 d’abril 

del 2013, relativa a l’aplicació de la Llei 

reguladora del transport públic de passatgers 

per carretera pel que fa al sector del taxi. 

Fou registrada amb el número 208 i s’ha publicat en 

el Butlletí núm. 11/2013 del 3 d’abril.  

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Bartumeu Cassany. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, l’associació de taxistes d’Andorra i 

també altres professionals del sector del taxi que no 

hi estan associats ens han fet arribar la seva 

preocupació per la competència deslleial que 

pateixen per part de vehicles que es dediquen a fer el 

transport a càrrec d’establiments hotelers o agències 

turístiques. Un transport que es fa tant dins 

d’Andorra com en trasllats internacionals a 

aeroports i estacions de tren dels països veïns. 

Ens consta que a primers de desembre del 2012 

l’ATA (l’Associació de Taxistes) es va entrevistar 

amb el Ministeri d’Economia i que el 14 de gener va 

fer arribar a Govern un llistat de vehicles que 

estarien duent a terme el transport de persones sense 

les escaients autoritzacions. 

I per tant preguntem: Quines mesures ha adoptat el 

Govern per fer complir la Llei reguladora del 

transport públic de passatgers per carretera. 

Gràcies. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Respon per part del Govern el Sr. ministre Jordi 

Alcobé. 

El Sr. Jordi Alcobé:  

Gràcies Sr. síndic. 

Agraeixo la pregunta perquè és un tema d’actualitat 

almenys se n’ha fet ressò també recentment la 

premsa sobre aquesta qüestió, i efectivament, Sr. 

Bartumeu, tal com feu esmena en la motivació de la 

pregunta, el 5 de desembre del 2012, tècnics del 

Departament d’Economia, van mantenir una reunió 

amb els representants de l’Associació de Taxistes 

d’Andorra per tractar diversos temes que afecten el 

sector del taxi i, entre altres, el fet algunes empreses 

del país utilitzarien vehicles per efectuar el transport 

de la seva clientela, la qual cosa podria contravenir 

la legislació vigent i constituir un acte de 

competència deslleial, com també indiqueu. 

En aquella reunió, els tècnics del Departament 

d’Economia van suggerir, aquest col·lectiu, de 

denunciar possibles vehicles infractors, en el cas de 

disposar de matricules, per tal de facilitar les tasques 

d’inspecció al Departament. 

El 14 de gener -efectivament- del 2013, l’Associació 

de Taxistes també va facilitar al Govern una relació 

de 20 matricules andorranes i de 6 matricules 

estrangeres corresponents a diferents vehicles 

sospitosos d’efectuar el servei del taxi de forma 

irregular. 

Arran d’aquest denúncia, el Departament 

d’Economia, va verificar i controlar la relació de les 

matrícules andorranes tramesa per l’Associació. 

D’aquestes comprovacions i de les investigacions 

corresponents, els tècnics del Departament 

d’Economia no en van detectar cap supòsit 

d’infracció a la normativa vigent. De fet, dins del 

llistat de vehicles denunciats la majoria corresponen 

a vehicles particulars (no d’empresa) o a taxis 

degudament legalitzats. 

Però no obstant, atesa la denúncia feta per 

l’Associació de Taxistes d’Andorra, i tenint en 

compte diverses consultes telefòniques fetes per 

altres empreses, el 25 de febrer del 2013, des del 

Departament d’Economia es va enviar una nota 

informativa a les diferents associacions d’empreses 

operadores turístiques del país, nota que si desitgeu 

us la puc fer arribar recordant i exemplificant quan el 

transport de persones com a clients d’un hotel (per 

exemple) es pot efectuar des del mateix establiment 

hoteler com a servei complementari (per exemple el 

trasllat de persones de l’hotel a peu de pistes), i quan 

aquest servei és exclusiu del sector del taxi, per 

exemple el transport de recollida de persones a un 

aeroport veí a l’estranger fins aquí a Andorra. 

Les cartes van ser enviades a les associacions d’hotels 

(Unió Hotelera d’Andorra, Autèntics Hotels d’Andorra, 

Associació d’empreses d’Allotjaments Turístics), 

agències de viatges, la Cambra de Comerç i la 

Confederació Empresarial Andorrana. 

També assenyalar que a més d’aquesta acció 

preventiva i informativa, tant la Unitat de 

Transports, com el CACI (Centre d’Atenció Contra 

l’Intrusisme) que actua per casos d’intrusisme, 

efectuen controls periòdics a vehicles estrangers 

quan es cursa una denuncia, o en el marc de les 

tasques de control i d’inspecció. En les inspeccions 

realitzades fins al present des de l’any 2012, no s’han 

detectat cap infracció respecte a la normativa actual. 

Per tant i per resumir la resposta, arran de la 

denúncia feta per l’Associació de taxistes, des de la 

unitat de Transports adscrita al Departament 

d’Economia, s’ha realitzat una comprovació i 

indagació dels vehicles denunciats, s’ha enviat una 

nota informativa a totes les associacions directament 

o indirectament vinculades als operadors turístics, i 

s’ha continuat la tasca habitual d’inspecció i de lluita 

contra l’intrusisme pel CACI. Tanmateix, els 

controls efectuats no han permès constatar fins a 

data d’avui cap infracció a la normativa vigent.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Pel torn de rèplica, Sr. Bartumeu... 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre, jo suposo que això al que vostè en diu 

nota deu ser la carta que van enviar a les entitats 

que vostè esmentava. 

En aquesta carta, en tinc una aquí al davant... Des 

del Departament d’Economia es recordava als 

empresaris que la Llei reguladora del transport públic 

de passatgers per carretera l’11 d’octubre del 85 

admet que hi hagi serveis realitzats gratuïtament per 

empreses privades en vehicles de la seva propietat 

com a complement d’una prestació d’altra natura, 

però, per moltes comprovacions benvolents que 

s’haguessin fet, jo entenc i estic convençut que el 

Departament d’economia sabia perfectament de què 

s’estava desbordant, s’està desbordant, aquesta llei i 

que vehicles s’estan utilitzant per anar més enllà de 

les prestacions en altra natura. 
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El ministeri, el Departament d’Economia diu i el 

cito: “Entenem la prestació d’altra natura per 

exemple quan s’utilitza un vehicle d’aquestes 

característiques per a transportar els seus clients des 

de l’hotel a peu de pistes” -em sembla bé aquesta 

interpretació- segueixo citant el ministeri: “(...) Ara 

bé, el fet d’anar a buscar un client a l’aeroport de 

Barcelona o a l’estació de tren de Lleida, deixa de ser 

una prestació d’altra natura tal com preveu la Llei 

sent considerada com un servei de transport públic 

de passatgers” I el Ministeri es limita a dir: “en 

aquest sentit us demanem que informeu els vostres 

associats de les activitats que poden realitzar 

legalment amb aquest tipus de vehicles”.  

Ara hem tocat la cama del mal Sr. ministre. És a dir, 

vostès, amb la mateixa carta que estan enviant ja 

saben, i ho diuen, de què s’estan fent activitats 

d’intrusisme i que s’estan utilitzant aquests vehicles 

en prejudici del professionals legalment establerts a 

Andorra, i enlloc d’actuar, deleguen -no sé si és per 

eficiència o per descentralització deleguen la 

responsabilitat de l’estat en les entitats privades i els 

demanen que informin els seus associats del que 

vostès -no solament els haurien d’informar- sinó que 

els haurien de fer complir la llei. 

Aquest és el resultat de la seva inactuació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre, el torn de dúplica... 

El Sr. Jordi Alcobé: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, lamento discrepar del Sr. conseller en el 

fet de què el Govern no actua, i que el Govern és 

coneixedor d’aquest tipus d’infraccions. De fet, arran 

de les denúncies efectuades i de les consultes també 

efectuades, el Govern ha actuat, ha actuat en primer 

lloc en comprovar si la relació de matrícules pot 

tenir indicis d’infracció i a més a més si les activitats 

d’aquests vehicles poden suposar una infracció en la 

normativa vigent; per tant, ha actuat en comprovar; 

la segona ha actuat en informar i recordar les 

associacions subjectes de dur a terme aquests 

possibles il·lícits d’infracció, doncs, en la normativa 

vigent. I, recordo -i vull recordar i aclarir, i és 

important fer-ho- que el transport intern, en aquest 

cas, de passatgers o de clientela dins del país fins al 

peus de pistes, per exemple, que és una activitat 

habitual dels hotels atesa la forta demanda també 

turística, en alta època estacional vocacional, doncs, 

això no és una infracció de la normativa vigent, i així 

s’interpreta des del Departament d’Economia atès 

que la Llei, com molt bé citeu, permet fer-ho així. 

A partir d’aquí, a més de la comprovació i de la 

informació doncs, hi ha hagut les actuacions 

periòdiques que sobretot es fa des del Departament 

del CASI. i del Servei contra l’intrusisme, per veure 

si aquests vehicles o si altres tipus de vehicles 

estrangers estan duent a terme activitats de transport 

de persones sense la corresponent autorització. 

Per tant, no comparteixo el fet de què no hi hagin 

actuacions, i tampoc comparteixo el fet de què el 

ministeri tingui coneixement d’infraccions sense les 

corresponents aplicacions de les sancions. Tant és 

així, que li puc dir que el CASI ha actuat 12 vegades 

a l’any 2012, justament fins a la realitat d’avui per 

vetllar o per comprovar vehicles associats al 

transport públic de persones, i en cap d’aquestes 

comprovacions hi ha hagut il·lícits en la normativa 

vigent. Al contrari, han sigut vehicles llogats per 

turistes i conduits per turistes, o han sigut vehicles 

doncs conduits per taxistes degudament autoritzats 

com a tal.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general. 

Gràcies. 

Entrem en el temps de les repreguntes.  

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Sr. ministre, primer no cal que em recordi el que jo 

ja he dit en la meva rèplica. Sóc jo que li he dit que 

ja trobava normal que els hotels puguin traslladar la 

gent a peu de pistes. Estalviïs doncs un recordatori 

que no calia. 

Trobo especialment interessant i divertit si no 

estiguéssim parlant d’un perjudici que s’està portant 

a professionals del país que tenen dificultats per 

arribar a final de mes, que ara la gent que practica 

l’intrusisme els bategem com a turistes. 

Miri, la repregunta és: El Govern no té coneixement 

que des de diverses agències de viatge i de diversos 

hotels del país en vehicles no autoritzats pel 

transport de passatgers es recullen els clients i es 

baixen als aeroports i a les estacions de tren i 

viceversa? El Govern no ho sap això? O són turistes 

que condueixen aquests vehicles als quals feia 

referència el ministre?  

Aquesta és la meva repregunta. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies.  
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Sr. ministre... 

El Sr. Jordi Alcobé: 

Gràcies Sr. síndic. 

A vós potser us fa molta gràcia, però a mi no me’n fa 

gens de gràcia. Gens de gràcia que un sector estigui 

patint com el que està patint i en canvi us permeteu 

el luxe de fer diria, gracietes sobre aquest tema 

respecte a la meva resposta a la pregunta anterior. La 

qual cosa us contestaré, que el Govern si tingués 

coneixement d’actuacions que van en contra la 

normativa vigent, immediatament actuaria en 

conseqüència, com no ho he fet d’altra manera. I per 

tant, en cap cas, no respon a les infraccions de les 

quals esteu insinuant. 

També us diré una altra cosa Sr. Bartumeu, des de 

l’any 2005 que no es grava cap tipus de llicència 

nova en el sector del taxi. Aquesta és la millor forma 

de preservar el sector actualment, en canvi l’any 

2010, en el seu govern en vau donar 4, en vau donar 

4 de llicències noves. Per tant si voleu vetllar per 

preservar el sector, el que no heu de fer és 

incrementar el nombre de llicències per mantenir el 

mercat amb els actors actuals. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta... 

Sr. Bartumeu. 

El Sr. Jaume Bartumeu: 

Sí gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre el trobo una mica nerviós avui. Jo no he 

fet broma, he dit que faria gràcia la seva resposta 

absolutament poc seriosa en relació a qualificar de 

turistes els intrusos. Sóc jo que li he parlat de la 

situació preocupant del sector del taxi. 

No insinuo res, afirmo. Afirmo que estic convençut 

que vostè sap que hi ha operacions d’intrusisme i no 

actua. Ho afirmo, no ho insinuo, miri si és diferent. 

La repregunta és: em pot contestar el que li he 

demanat? Està segur que Govern no té coneixement 

que hi ha actuacions que estan conculcant la llei de 

transport de passatgers?  

La resposta pot ser molt senzilla, amb un sí o amb un 

no ja em conformaré. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Alcobé: 

Gràcies Sr. síndic.  

El Govern no en té coneixement.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

Alguna altra repregunta? 

No hi ha més repreguntes... 

Bé si no hi ha més repreguntes, i no havent-hi més 

punts a l’ordre del dia, s’aixeca la sessió. 

(Són les 17.24h) 
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